
A d r e s n i r a z g o v o r . 
Nekdaj je bilo običajno, da je zbornica 

poslancev odgovorila cesarju na njegov po
zdrav z posebno adreso. Toda ne leta 1891, 
ne 1897 se ni mogla zbornica več zediniti 
na skupni odgovor na cesarjeve besede. Tako 
je bilo tudi letos. Poljaki, Cehi in drugi Slo
vani z katoliškimi Nemci vred so predlagali 
tako skupno adreso; a nujni predlog, ki ga 
je Javorski stavil v ta namen, ni dobil dve
tretinjske večine. Glasovalo je za predlog 175, 
proti 150 poslancev; ta večina pa je bila 
premajhna. Nekaj veselega je pa vendar po
kazalo to glasovanje: stara desnica drži 
zopet skupaj. Opazovalo se je, da so bili le
vičarji osupnjeni radi te zveze. Sklenilo se 
je pa, da se v imenu cele zbornice njeni 
predsedniki zahvalijo presvitlemu cesarju za 
njegove besede, da obljubijo, da hoče zbor
nica res delati in da cesarju izrazi čut vda
nosti in spoštovanja. Pri tej priložnosti je 
govorilo mnogo poslancev od vseh strank. 
Oglasil se je tudi načelnik slovanskega centra 
dr. Šušteršič ter med drugim zahteval, naj 
se napravi mir med narodi s tem, da še 
vsakemu podeli ravnopravnost; naj se skrbi 
za verskonravno vzgojo mladine, kakor je 
obljubil prestolni govor; pred vsem pa, naj 
se izvedejo one postave, k a t e r e je 
v l a d a o b l j u b i l a v b l a g o r k m e t 
s k e m u l j u d s t v u . V prestolnem go
voru se je napovedalo, da se imajo vpeljati 
k m e t s k e z a d r u g e . Petokrat je vlada 
že predložila ta predlog, a vselej so ga znale 
skrivne moči zopet odstraniti. Če bi pa dr
žavni zbor ne hotel delovati, naj pa vlada 
nikar ne pozabi, storiti to, kar bo v blagor 
kmetijskemu ljudstvu, delavcem in obrtnikom. 
Neopravičeno bi bilo namreč, da bi silo 
trpelo ubogo ljudstvo radi tega, ker ta ali 
ona stranka razbija tukaj v zbornici. Če no
čejo ti poslanci delovati, ki so izvoljeni na 
podlagi sedajšne volilne postave, naj pa 
vlada vpelje enake direktne volitve. Tu bojo 
pa izvoljeni možje, ki bodo vneti za blagor 
ljudstva. Ker so v slovanskem centru zasto
pani poslanci kmetskih skupin, je ta govor 
ravno za kmetsko ljudstvo jako važen. 

V seji 12. februarja je izjavil ministerski 
predsednik, da ni res, kar pišejo časniki, da bi 
nameravala vlada v kratkem poslati zbornico na 
počitnice, da se le izvolijo delegacije in kvotna 
deputacija. Dr. Korber temu odločno oporeka. 
Vlada želi, naj se pretresa državni proračun 
in se posvetuje o drugih važnih rečeh. 

Državni zbor. V isti seji je predložil finančni minister 
Bohm Bawerk državni proračun za 1. 1901. 
ter ga pojasnjeval v dve urnem govoru. Tri 
leta sem že ni odobrila zbornica državi 
proračuna. Skupni stroški za leto 1901 so 
proračunjeni na 1.641,162.000 K, dohodki na 
1.641,997.000 K, prebitek bi znašal 834.000 K. 

V seji 12. februarja so vložili poslanci 
slovanskega centra predlog, naj se podržavi 
notarijat. Notarji baje sami želijo podržavjlenje, 
kmetskemu stanu bi pa to tudi ugajalo, da 
ta pisma, katero zdaj izdelujejo notarji, izv
šujejo brezplačno državni uradniki. 

Poslanci Berks, Zičkar, Pfeifer in dr. 
Gregorčič so vložili nujni predlog, naj vlada 
zdatneje podpira obnovljenje po trtni uši po
končanih vinogradov. 

Poslanec Pfeifer v družbi z vsemi člani 
slovanskega centra predlaga spremembo po
stave zastran o s e b n e ga d o h o d n i n 
s k e g a d a v k a , potem naj država p o d 
p i r a s t r e l j a n j e p r o t i t o č i , naj 
se odpravi tako imenovan v i n s k a k l a v 
z u l a z Laško. 

Poslanec Zičkar predlaga, naj država pri 
pomore občini N i m n o pri Rogatcu, da se 
resi preteče lakote. 

Dr. Šušteršič in tovariši predlagajo za
konsko uravnavo kartelov. Razni špekulanti 
se zvežejo in dogovorijo, po kateri ceni bojo 
kupovali razne pridelke. Poljedelec trpi pri 
tem grozno škodo. 

Dr. Šusteršičv družbi z ostalimi člani slov. 
centra predlaga, da pri avstroogrski nagodbi, 
pri uravnavi avtonomnih carinskih tarifov 
in pri novih trgovinskih pogodbah z vnanjimi 
državami vlada obrača vso pozornost na 
poljedelske koristi. 


